
 ZÁPIS č. 12 (60) 
 z jednání Akademického senátu VUT ze dne 3. června 1997 

 konaného v zasedací místnosti rektora, Kounicova 67a v Brně 

 

Přítomni: viz presenční listina 

Omluveni: Kotas/FCH, Rosman/FaME, Kozák/FaME, Vintrová/FaME,  Kynčl/FA,  
         Machura/FT 

Neomluveni: Bernard/FAST, Horáková/FA 

 

Ing. Zmrzlý po�ádal přítomné o roz�íření programu jednání o informace rektora a kvestora 
o restrikci rozpočtu 1997 a informaci Dr. Mizerové o záměru přejmenování publikačního 
oddělení na Nakladatelství VUTIUM.  

Vzhledem k tomu, �e členové ekonomické komise AS VUT obdr�eli od kvestora �Rozbor 
hospodaření VUT v Brně za rok 1996� po�ádal Doc. Hlavenka o doplnění programu 
a projednání tohoto materiálu. 

 

PROGRAM:  
1.  Kontrola zápisu a úkolů 
2.  Informace rektora a kvestora o restrikci rozpočtu 1997 
3.  Rozbor hospodaření VUT v Brně za rok 1996 
4.  Informace o průběhu jednání ve věci vládního návrhu  V� zákona - Doc. Münsterová 
5.  Informace legislativní komise AS VUT o výsledku kontroly platnosti základních 

legislativních materiálů  - statutů fakult a jejich dodatků 
6.  Projednání změn statutů FaME a FAST 
7.  Předlo�ení návrhu změn příloh Statutu VUT (organizačního a konkursního řádu) vedením 

VUT - prorektoři  Kadrno�ka a Dub 
8.  Informace Dr. Mizerové o záměru přejmenování publikačního oddělení na Nakladatelství 

VUTIUM 
9.  Informace o stí�nosti a oznámení o plýtvání prostředky ze státního rozpočtu (ministerstva 

�kolství) - kvestorem VUT Brno RNDr. Alexandrem Černým v objektu Rybkova 1, Brno 
10. Různé 

 
Ad 1) Kontrola zápisu a úkolů 
Připomínky k zápisu z minulého jednání AS VUT nebyly �ádné.    
Kontrola úkolů: Úkol 11.1 se převádí do úkolu 12.1 
 
Úvodem přivítal Ing. Zmrzlý dva nově zvolené zástupce do AS VUT z Fakulty výtvarných 
umění Doc. MUDr. Vladimíra Novotného, CSc. a studenta Václava Skácela. Třetím 
zástupcem v nových volbách na FaVU byl znovu zvolen Doc. ak. mal. Ivan Kří�. V�ichni tři 
nově zvolení zástupci do AS VUT slo�ili slib a podepsali jej. 

Rektor Vavřín informoval senátory o nových volbách děkana FaVU, ve kterých byl zvolen 
Prof. PaedDr. Igor Zhoř, CSc. 
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Ad 2) Restrikce finančního rozpočtu  v roce 1997 
* Rektor Vavřín 
Podrobné rozpisy restriktivních opatření, rozepsané na jednotlivé fakulty, byly projednávány 
v minulém kolegiu rektora. Nastala v�ak nová situace, o které není známo, jak bude zkonkre-
tizována, jaká bude dal�í sada úsporných opatření a jakým způsobem se dotkne �kolství. Ve-
dení VUT   se proto rozhodlo zále�itost neuzavírat. 

* Kvestor Černý  
Seznámil senátory se dvěma dopisy, které byly zaslány z M�MT ČR: 
Dopis náměstka Ondráčka ze dne 19. května 1997 rektorovi VUT, stanovující na základě 
usnesení vlády České republiky č. 228 ze dne 16. dubna 1997 korekci hospodářské politiky 
a dal�í transformační opatření. Na základě těchto vládních usnesení rozhodla porada vedení 
M�MT o rozdělení povinnosti vázání trvalé úspory ve výdajích ROPO (pro resort M�MT 
v celkové vý�i 4 228 790 tis. Kč, z toho 922 200 tis. Kč investičních výdajů a 3 306 590 tis. 
Kč NIV) mezi jednotlivé �kolské úseky.  
Pro vysoké �koly byla určena celková částka vázání neinvestičních výdajů ve vý�i 440 216 tis. 
Kč jako součet následujících polo�ek: 

⇒ vázání prostředků na platy   185 201 tis. Kč 
⇒ vázání prostředků na OON       4 808 tis. Kč 
⇒ vázání prostředků na pojistné     70 207 tis. Kč 
⇒ vázání zbývajících ONIV    120 000 tis. Kč 
⇒ vázání části reservy M�MT na programy EU   20 000 tis. Kč 
⇒ vázání části reservy M�MT na zahr. aktivity   40 000 tis. Kč 

V rozpočtu úseku vysokých �kol se tedy na jednotlivé vysoké �koly k vázání rozděluje částka 
380 216 tis. Kč. Z doposud nerozepsaných nenormativních polo�ek rozpisu je k vázání určeno 
9 852 tis. Kč, z normativní části se tedy vá�e 370 364 tis. Kč. Výpočet rozdělení je proveden 
úměrně podílu jednotlivé vysoké �koly na celkovém příspěvku na vzdělávací a tvůrčí činnost 
(po 2. etapě). Pro VUT to konkrétně znamená, �e M�MT ukládá vázat trvalou úsporu ve vý-
dajích ve vý�i 32 804 tis. Kč. O tom, ve kterých polo�kách bude úspory dosa�eno, rozhodne 
vysoká �kola sama podle posouzení své konkrétní situace a podle svých priorit, M�MT do 
určení zdroje úspor zasahovat nebude.  
V souvislosti s tímto vázáním upravuje M�MT ČR VUT závazné ukazatele vztahující se ke 
mzdové oblasti takto: 

⇒ ukazatel mzdové prostředky celkem se sni�uje o 16 830 tis. Kč 
⇒ ukazatel prostředky na platy se sni�uje o  16 404 tis. Kč 
⇒ ukazatel OON se sni�uje o         426 tis. Kč 

Výpočet tohoto sní�ení byl proveden stejným algoritmem jako vázání NIV. 
Vý�e tzv. čtrnáctého platu byla nařízením vlády č. 107/1997 Sb. ze dne 16. dubna 1997 stano-
vena ve vý�i jedné pětiny dříve stanoveného nároku.  
V oblasti investičních výdajů je třeba vázat 20 % prostředků v rámci kapitoly M�MT. Porada 
vedení M�MT rozhodla o tom, �e investiční výdaje na vědu a výzkum (účelové prostředky 
v rámci programů) budou vázány ve vý�i 70 000 tis. Kč (tj. přesně 20 %), investiční výdaje 
pro V� a OPŘO budou vázány ve vý�i 340 162 tis. Kč (cca 22 %). Částka přesahující 20 % 
bude vysokým �kolám kompenzována ve dvojnásobné vý�i v roce 1998. Vzhledem k tomu, �e 
částku, připadající na jednotlivé systémové dotace je nutno individuálně posuzovat, bude vý�e 
vázání investičních výdajů pro VUT projednána s příslu�nými pracovníky VUT. 

Tento stanovený mechanismus se ji� rozběhl, výklad k oblasti investičních výdajů zatím nebyl 
ministerstvem dán. 
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Dopis Ing. Libora Svobody, náměstka ministra pro ekonomiku a financování ze dne 
28. května 1997 ve věci opatření k zaji�tění vyrovnanosti státního rozpočtu v roce 1997 - úko-
lem zajistit omezení nákupu importované produkce. Při realizaci investiční činnosti v roce 
1997 je tedy nutno zaji�ťovat investiční objemy prací a dodávek z tuzemské produkce 
a důsledně nahrazovat importovanou produkci. Výsledky dosa�ené tímto opatřením je nutno 
sledovat a vykazovat současně s předkládáním čtvrtletní zprávy o plnění státního rozpočtu 
a vykázat je v závěrečném účtu za rok 1997. O provedených opatřeních k zaji�tění tohoto úko-
lu musí VUT podat informaci do 15. června 1997 odboru 41 M�MT. 

 

Ad 3) Rozbor hospodaření VUT v Brně za rok 1996 
Prof. Němeček přednesl referát k tomuto materiálu a stručně seznámil přítomné s jeho obsa-
hem. Doc. Hlavenka vznesl několik upřesňujících dotazů na rektora a kvestora. Závěrem bylo 
konstatováno, �e materiál byl zpracován na základě osnovy M�MT ČR a nezahrnuje relativní 
ukazatele, na základě kterých by se dalo usuzovat na vývoj  a produktivitu VUT. Členové AS 
VUT proto trvají na zpracování doplňujícího materiálu zpracovaného kvestorem, stručného 
shrnutí, které by informovalo o hospodaření VUT a dále o informaci, jaká je dislokační kon-
cepce na VUT (zejm. Antonínská, Rybkova, Gorkého). Členové ekonomické komise spolu 
s kvestorem na společné schůzce, která se uskuteční během čtrnácti dnů, upřesní svoje po�a-
davky. Rozbor hospodaření VUT v Brně za rok 1996 bude zaslán v�em členům elektronickou 
po�tou.  

Návrh na usnesení: 
Ekonomická komise se seznámila s výsledky hospodaření VUT za r. 1996 na základě předlo-
�eného rozboru hospodaření z března 1997 a nemá výhrad. AS VUT vzal toto stanovisko eko-
nomické komise na vědomí. 

Hlasování:  
Pro - jednomyslně schváleno 

UAS 1 
AS VUT vzal na vědomí stanovisko ekonomické komise k Rozboru hospodaření VUT v Brně 
za rok 1996. Současně �ádá kvestora VUT, aby ve spolupráci s EK připravil do 30. 6. 1997 
materiál a informaci o ekonomických podmínkách a záměrech vedení VUT v roce 1997. 

 

Ad 4) Informace o průběhu jednání ve věci návrhu V� zákona 
*  Ing. Zmrzlý 
Seznámil senátory se svým dopisem ze dne 12. května 1997 předsedovi výboru pro vědu, 
vzdělání, kulturu, mláde� a tělovýchovu PS PČR Mgr. Michalu Prokopovi ve věci připomín-
kování návrhu poslance Zemana a dal�ích na vydání zákona o vysokých �kolách. V odpovědi 
Mgr. Prokopa ze dne 19. 5. 1997  bylo sděleno, �e legislativní proces Parlamentu nezná jiné 
mo�nosti připomínkování poslaneckých návrhů zákonů, ne� jednání s předkladatelem, even-
tuálně zaslání písemných stanovisek výboru, či jednotlivým poslancům, pokud si orgán Sně-
movny stanoviska nevy�ádá. Mgr. Prokop po�ádá podvýbor pro vědu a vysoké �kolství, aby 
tuto �ádost projednal.  
 
*  Doc. Münsterová  
Seznámila přítomné s obsahem jednání Předsednictva Rady V� dne 15. května 1997 a pléna 
Rady V� dne 22. května 1997, kde byly projednávány tyto hlavní otázky: 
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1.  Otázka veřejné V� - konečný závěr je, �e nejde pouze o název, ale silně o obsah názvu - 
vztah státu a V�, hospodářské otázky a mo�nosti zásahu do činnosti V�. Autonomie V� z 
hlediska pedagogického a vědeckého. Byla vytvořena komise ze zástupců M�MT, MF, 
s úkolem podat kompromisní návrh. Výsledky jednání komise zatím nejsou známy. 

2.  Otevřenost systému vysokého �kolství. Uva�uje se o vyřazení, vysoko�kolských institutů 
z V� zákona, snaha kompromisně vyře�it situaci ve vztahu AV k V�.  

3.  Akreditace V� - není dosud jasné, kdo bude udělovat akreditaci. Vysoké �koly nemají 
opravný prostředek, podmínky udělování akreditace budou doře�eny.  

4.  Rada V� a Konference rektorů - je zpochybněno, jestli bude obsa�eno v zákoně. Postavili 
se proti tomu ostatní ministři - precedens, kdy i ostatní organizace by chtěly být definovány 
do zákona. Tento názor se oponuje, neboť Rada V� a Konference rektorů je zavr�ením sa-
mosprávných orgánů V�. 

5.  Smluvní platy - nezavrhují se, ale předsednictvo RV� obhajuje model, kde by si ka�dá V�  
vytvořila vlastní platový řád. Podmiňují dvěma podmínkami - V� sama si stanoví počet 
pracovníků a sama si stanoví objem mzdových prostředků. Pokud budou tyto podmínky 
splněny, bude Rada V� souhlasit. 

6.  �kolné - M�MT prosazuje �kolné, zaměstnanecká komora RV� také, studentská komora 
RV� nesouhlasí.  

7.  Univerzitní nemocnice - zatím nebylo dosa�eno shody mezi zájmy lékařských fakult, 
M�MT a Ministerstvem zdravotnictví. Problematika se dále ře�í.  

Předsednictvo RV� vyvíjí velké úsilí v jednání o návrhu V� zákona. Subjektivita fakult zatím 
na �ádném jednání nebyla vyslovena. Legislativní komise RV� připraví nový materiál na 5. 6. 
1997. Počítá se s předlo�ením návrhu zákona k vněj�ímu připomínkovému řízení, předpoklá-
daný termín projednání v Parlamentu je říjen 1997. 

Zasedání podvýboru  pro vědu, vzdělání, kulturu, mláde� a tělovýchovu se uskuteční dne 6. 6. 
1997. Rada V� svým jménem po�ádala o mo�nost připomínkování poslaneckého návrhu E. 
Zemana.  

Ing. Zmrzlý navrhl  napsat nový dopis v�em členům podvýboru - �ádost o připomínkování 
návrhu poslance Zemana. Vzhledem k tomu, �e tyto dva návrhy se od sebe příli� neli�í,  aby 
vzal podvýbor na vědomí  připomínky k vládnímu návrhu, soustředěné na Radě V�. Ing. 
Zmrzlý v průběhu jednání vypracoval návrh dopisu, přečetl jej senátorům a bylo o něm 
hlasováno. 

Hlasování: 
Kdo souhlasí s předlo�eným návrhem dopisu podvýboru pro vědu, vzdělání, kulturu, mláde� 
a tělovýchovu Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR? 
Pro - 19 hlasů 
Zdr�el se hlasování - 1 hlas 
Proti - 0 hlasů 

UAS 2 
AS VUT souhlasí s odesláním předlo�eného dopisu dle návrhu Ing. Zmrzlého. 
 
 
Ad5) Informace legislativní komise AS VUT o výsledku kontroly  platnosti 
          základních legislativních materiálů - statutů fakult a jejich dodatků 
∗ Ing. Zmrzlý  přečetl zprávu M�MT ČR o registraci změny Statutu VUT, schválené AS 

VUT dne 15. 10. 1996, vyvolané Nálezem Ústavního soudu ČR č. III. ÚS 226/95-51 ze dne 
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4. července 1996 a stanovuje se jím postup při rozhodování a odvolání proti nepřijetí ke 
studiu podanému dle § 18 odst. 2 zákona č. 172/1990 Sb. o vysokých �kolách. 

 
∗ Mgr. Bo�ek podal informaci o kontrole statutů fakult, ulo�ených v místnosti AS VUT, kte-

ré byly porovnávány s předlo�enými statuty, vy�ádanými k předlo�ení rektorem jako jejich 
poslední platné znění. Legislativní komise zjistila některé nedostatky, které je třeba odstra-
nit. Zpráva bude zpracována Mgr. Bo�kem v písemné formě a bude přílohou zápisu 
z dne�ního jednání.  

 
Ad 6) Změny statutů FAST a FaME 
Doplnění Statutu FaME: 
AS FaME po�ádal AS VUT o projednání a schválení roz�íření Statutu FaME v sedmé části, 
článku 43 Promoce. Tento článek má být doplněn o slib absolventa bakalářského studia. 

Hlasování: Pro - jednomyslně schváleno. 
 
Změna Statutu FAST: 
�ádost AS FAST o změnu Statutu FAST se týká čl. 24, který obsahuje základní ustanovení 
o organizačních jednotkách fakulty. Ve stávajícím znění stanovuje odstavec 4  tohoto článku 
neslučitelnost výkonu funkce vedoucího organizační jednotky (zpravidla vedoucí ústavu) 
s výkonem akademické funkce (děkan, proděkan, rektor, prorektor).  Děkanem navr�ená 
a akademickým senátem fakulty schválená změna statutu ru�í toto ustanovení o neslučitelnosti 
funkcí.  
 
Hlasování: 
Pro - 18 hlasů  
Zdr�el se hlasování - 2 hlasy 
Proti - 0 

UAS 3 
AS VUT schvaluje předlo�ené změny Statutů FAST a FaME. 
 
 
Ad 7) Předlo�ení návrhu změn příloh Statutu VUT (organizačního a konkursního 
           řádu) vedením VUT  
Prorektor Kadrno�ka předal členům legislativní komise AS VUT návrh nového znění příloh 
Statutu VUT č. 1 - 5, týkající se oborů V� studia, bakalářského studia, doktorandského studia 
a dále návrh nového znění organizačního a konkursního řádu VUT. Prorektor Kadrno�ka na-
vrhl společné jednání legislativní komise AS VUT spolu s ním, prorektorem Dubem, Dr. 
�auerem a Dr. Králíkem. Členové legislativní komise souhlasili, jednání se uskuteční během 
čtrnácti dnů. Ing. Zmrzlý po�ádal o uveřejnění materiálu na stránkách www. 

Prof. Balátě po�ádal prorektora Kadrno�ku o spolupráci při změnách Statutu FT, které jsou 
průbě�ně projednávány na AS FT a o případné doplnění těchto změn do předlo�eného materi-
álu.  

Studenti upozornili na nutnost nové volby svého zástupce do  ekonomické komise AS VUT 
z důvodu odchodu zvoleného studenta z FaME. Student z  FAST, zvolený do legislativní ko-
mise, se často jednání AS VUT nezúčastňuje, doporučili také zvá�it novou volbu. Do ekono-
mické komise studenti navrhli studenta doktorandského studia na FS Ing. Libora Kotačku. 
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Vzhledem k tomu, �e student FAST Svatopluk Bernard se dne�ního jednání nezúčastnil, neby-
lo mo�no se jej dotázat, zda chce i nadále funkci v legislativní komisi vykonávat. Proto byl 
navr�en jako druhý zástupce studentů do této komise Radek Hole�inský z Fakulty chemické. 
Studenti Ing. Libor Kotačka a Radek Hole�inský se členstvím v komisích souhlasili. 
 
Ad 8)  Informace Dr. Mizerové o záměru přejmenování publikačního oddělení na 
             Nakladatelství VUTIUM 
* PhDr. Mizerová 
Publikační oddělení VUT provádí jak nakladatelskou, tak vydavatelskou činnost. Objem prací 
a financí přesahuje rámec současného oddělení.  Nový název VUTIUM je vyhovující pro úče-
ly VUT, vychází z názvu �koly. V organizační struktuře by nakladatelství mělo patřit mezi 
samostatné jednotky, jako jsou ÚSI, CDV, Ústřední knihovna. Nepředpokládá se �ádný nárůst 
finančních prostředků na jeho provoz, ani vy��í personální obsazení. Pokud by v budoucnu 
vzhledem k roz�íření činnosti nutnost personálního navý�ení nastala, bude ře�eno z vlastních 
zdrojů. 
Následovala diskuse členů AS VUT, ve které byla vznesena připomínka k novému názvu 
VUTIUM a námitka proti zařazení nakladatelství jako samostatná jednotka v rámci VUT.   
Na závěr se senátoři shodli na tom, �e souhlasí s přejmenování publikačního oddělení na 
nakladatelství s tím, �e doporučují zvá�it jeho název a podmiňují je zařazením organizačně 
pod úřad rektorátu.  

Hlasování:  
Kdo souhlasí s přejmenováním publikačního oddělení VUT na nakladatelství VUTIUM? 
Pro -  16 hlasů 
Zdr�el se hlasování - 3 hlasy 
Proti - 0 hlasů 

UAS 4 
AS VUT souhlasí s přejmenováním publikačního oddělení na nakladatelství za podmínky, �e 
bude zařazeno organizačně pod úřad rektorátu a nevznikne nový celo�kolský útvar. Současně 
doporučuje zvá�it jiný název.  
 
Členové AS VUT �ádají kvestora o předlo�ení aktualizovaného organizačního schéma VUT, 
které bude přílohou zápisu z dne�ního jednání.  
  
  
Ad 9) Informace o stí�nosti a oznámení o plýtvání prostředky ze státního rozpočtu 
          (ministerstva �kolství) - kvestorem VUT Brno RNDr. Alexandrem Černým v 
          objektu Rybkova 1, Brno 

Ing. Zmrzlý seznámil senátory s dopisem Ing. Karla Svobody, majitele digitální ústředny 
v objektu Keramoprojekt. �etřením zále�itostí se zabývá kontrolní oddělení rektorátu VUT. 
Výsledky �etření budou AS VUT sděleny.  

 
Ad 10) Různé 
Doc. Hlavenka po�ádal o kontrolu plnění usnesení AS VUT v návaznosti na trvání a postup-
nou likvidaci Centra distančního vzdělávání a Správy tělovýchovných zařízení. Kontrolu pro-
vede předseda Ing. Zmrzlý do pří�tího zasedání AS VUT. 
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Pří�tí jednání AS VUT se bude konat dne 1. července 1997 v 8:00 hodin v zasedací místnos-
ti rektora VUT v Brně, Kounicova 67a.  
PROJEDNANÉ MATERIÁLY: 
1.  Rozbor hospodaření VUT v Brně za rok 1996 
2.  �ádost o doplnění Statutu FaME 
3.  �ádost o změnu Statutu FAST 

 
PŘÍLOHY: 
1.  Kontrola statutů fakult zalo�ených v materiálech Akademického senátu VUT a rektora 

VUT. 
2.  Organizační schéma VUT v Brně 

 
ÚKOLY: 
12.1 
Ve spolupráci s ekonomickou komisí AS VUT připravit informativní materiál o ekonomic-
kých podmínkách a záměrech vedení VUT v roce 1997.  
Zpracuje: kvestor Černý 
Termín: 30. 6. 1997 

12.2 
Provést kontrolu plnění úkolů z jednání AS VUT a úkolů vzniklých na základě usnesení AS 
VUT. 
Zajistí: Ing. Zmrzlý 
Termín: 1. 7. 1997 
 
12.3 
Předlo�it organizační schéma VUT jako přílohu Zápisu z jednání AS VUT č. 12 
Zajistí: kvestor Černý 
Termín: do odeslání Zápisu z jednání AS VUT č. 12 
 
 
 

Ing. Simeon Zmrzlý, CSc., v. r.  
                                                                                                                   předseda 
 
 
 
Zapsala: Jarmila Cardová 
 
 
 
 


